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Z měsíce září, kdy jsme si všichni po letních prázdninách zvykali na školní režim, jsme 

vpluli plynule do měsíce října. Čili z měsíce lovu do měsíce padajícího listí, jak by možná 

řekli indiáni. Anebo neřekli. Každopádně listí se začalo zabarvovat a koncem měsíce snášet 

k zemi. Na naší škole začal lov až nyní. A to kaštanů, které každoročně žáci dobrovolně 

sbírají a nosí (nebo rodiče vozí) do školy. Až bude sběr ukončen, dozvíte se jména a třídy 

nejlepších sběračů a také, kam kaštany poputují. 

Po slunném babím létě téměř po celé září se začalo ochlazovat, zejména ráno a večer, 

přesto bylo ještě občas krásně během dne. Bylo by však nepřirozené, kdyby „babí“ 

sluníčko svítilo neustále. I tak se meteorologové nad počasím podivovali. Přišly i pošmourné 

dny, ba dokonce i sprchlo. Deště a vláhy je málo, tak každý déšť je třeba vítat s vděčností. 

 

Ale ať venku svítí sluníčko nebo prší, ve škole je to občas jako ve včelím úlu. Zejména       

o přestávkách se děti potřebují vymluvit a proběhnout, až připomínají pytel blech. Inu, 

děti. Starší lidé mají tendenci si stěžovat na současnou generaci a že prý byli za jejich 

mládí lepší. Možná ano, ale v některých momentech jsou děti stejné, jako jsme byli kdysi 

i my. Mají plno energie, jsou zvídavé, zvědavé, veselé i smutné. Osud každého dítěte je 

pestrý. Kéž každý žáček a žák se ve škole cítí bezpečně, a přitom zná hranice a ví, že je 

třeba dodržovat pravidla a nějaký řád. Bez toho to ani v životě nejde. A platí to i pro 

dospělé. 

Vloni napadlo Rusko Ukrajinu. V říjnu letošního roku zaútočili teroristé na Izrael. Člověka 

z toho až mrazí a lidské srdce nedokáže pochopit, jak mohou lidé ubližovat lidem. Že se 

lidstvo pořád musí učit. Pochopí někdy, že na světě nikomu nic vlastně nepatří, že žádné 

peníze, území, majetek a tituly si po smrti s sebou nevezmeme, že zlo plodí zase zlo? 

Nevíme, ale moc si přejeme, aby to dobro bylo nakonec vždy silnější. Souhlasíte? 



A teď už konec filozofování. Místo toho si pojďme užít říjnovou školní kroniku. Pohodlně 

se usaďte, nalijte si šálek čaje nebo třeba kakaa jako na obrázku a začtěte se… 

 

Naši prvňáčci si už pomalu přivykli, a protože se učí číst, dovedly je jejich paní učitelky 

do královopolské pobočky Knihovny Jiřího Mahena, aby byly děti slavnostně pasovány na 

čtenáře. Toho se ujala sama naše paní starostka městské části Královo Pole Ing. Andrea 

Pazderová, která se oblékla do hermelínu, nasadila si na hlavu korunu a do ruky meč, aby 

to pasování bylo jaksepatří. 

 



 

 



Knihovna Jiřího Mahena nabízí spoustu vzdělávacích a osvětových programů pro různé 

věkové skupiny. Naše škola nabídky využívá a v říjnu se do knihovny vydala II. A za 

programem Pod pirátskou vlajkou v rámci projektu Šňůrka plná písmenek, 

který má za cíl podporovat čtenářství. 

Druháčci z tříd B, C a D si vyzkoušeli program o ročním období. 

Třídy 4. a 5. ročníků pokračovaly v dopravní výchově. Čtvrťáci na Riviéře v Pisárkách, 

páťáci na Pastvinách v Komíně. 

 

Technické muzeum navštívily v říjnu všechny páté třídy. Na prohlídku Uličky řemesel 

navázala rukodělná dílna knihvazačů a knihtiskařů. Žáci si mohli za pomoci původních 

technik vyrobit osobní diář s ručně raženým číslováním stran a originálním logem. 

 



 

 



Pamatujete na naše povídání o organizaci Mary´s Meals v červnové školní kronice? Nyní 

na to navážeme. V rámci tzv. Batůžkového projektu nacvičil divadelní spolek Acord pod 

vedením herečky Ivy Ryzové představení nazvané „Batoh plný štěstí“. Divadelní hra se 

odehrála 20. října v Komunitním centru Salesiánů v Brně - Žabovřeskách (žáci, kteří 

v salesiánském středisku navštěvují různorodé kroužky, znají místo jistě dobře). 

Zúčastnily se některé prvostupňové třídy ze 3., 4. a 5. ročníků. 

 



Něco málo informací o Acordu: MgA. Iva Ryzová, maminka čtyř dětí, je absolventkou 

pedagogické fakulty v Brně a hudební fakulty AMU v Praze. Působila jako sólistka opery  

a operety v Moravském divadle Olomouc. Rozhodla se zkusit sama napsat scénář, který by 

propojoval téma činnosti Mary´s Meals s rodinným příběhem, jenž by byl blízký současné 

mládeži. 

A protože divadelná hra bez divadla je jako ovečka bez pastvy, rozhodla 

se paní Ryzová společně s dalšími lidmi založit divadelní spolek, ve kterém 

účinkuje přibližně 35 dospělých nebo dětských herců. Divadelníci museli k uskutečnění 

projektu sehnat 120 tisíc korun, koupit speciální laserový projektor, nechali si vyrobit 

konstrukci, ušili a namalovali kulisy, pořídili kostýmy, rekvizity a další nezbytné věci. 

Hra přináší závažné téma, ale zároveň v ní nechybí humor, které publikum pravidelně 

oceňuje. Měla tedy vše, co pořádná inscenace potřebuje. Brzy dostala i poslední 

nepostradatelnou ingredienci: pozorné diváky… 

A teď už se ztišme, protože hra začíná… 

 

 



A protože se organizace Mary´s Meals zabývá tématem vzdělávání, hladu a jídla ve světě, 

plynule navážeme na naše občasné povídání o školním stravování a nabídce českých 

„slovaňákovských“ obědů. Tedy, nevíme, jak vy ostatní, ale už jsme slyšeli mnohokráte od 

velkých i malých strávníků, že se na zdejší obědy vyloženě těší. 

Nemusíme stát u plotny (paní kuchařky zde mají ony plotny podstatně větší než my doma), 

nemusíme umývat nádobí, strava je chutná, výživná, oku lahodná a levná. Co více si přát? 

Leda tak více osvícených rodičů, kteří učí děti od malinka, že jídlo není samozřejmost, je 

třeba si ho vážit a sami jdou svým potomkům příkladem. 

Je třeba si také náležitě cenit vynaložené práce. Abychom si mohli pochutnat třeba na 

skvělých nadýchaných bavorských vdolečcích, bylo zapotřebí, aby nějaký zamědělec zasel 

pšenici. Když vyrostla, obilí se sklidilo, zpracovalo, pomlelo v mouku. Tu pak naše školní 

kuchyně objednala a využila s dalšími ingrediencemi na to, aby vzešel kvásek a umíchalo se 

obrovské množství těsta. Kdo peče kynuté buchty, ví, že to je zdlouhavější proces než jen 

smíchat těsto na litou buchtu na plech nebo na palačinky. 

Těsto bylo třeba rozdělit na menší dávky, na jednotlivé vdolečky, nechat znovu kynout, 

pak je ručně natáhnout, znovu nechat kynout, usmažit z obou stran. Poté potřít kvalitním 

jahodovým džemem a na vrch jako třešničku na dortu přidat tvarohový krém z bio tvarohu 

a zakysané smetany. 

Je to tak pracné, že se zapojí vždycky všechny ruce, co jsou v kuchyni k dispozici. Celkem 

se v daný den vyrobilo asi 1900 ks vdolečků! 

 

 

 

Moc vám všem, milé kuchařinky, za všechny ty dobroty děkujeme. Vážíme si vaší práce! 

 



 

 



 

 



Brněnská zoologická zahrada a Střední průmyslová škola chemická pořádá každoročně  

Den přírodních věd. Týmy složené z našich žáků (6.-7. ročníků a 8.-9. ročníků) nemohly 

pochopitelně chybět. 

Jak název letošního již 

jedenáctého ročníku 

prozrazuje, zabývala se 

soutěž pro žáky                

a studenty formami letu 

a živočichy, které ho 

využívají. Jaké jsou jiné 

formy rychlého přesunu a umějí se pohybovat rostliny? 

Na soutěžící čekala různorodá stanoviště s otázkami. Nejšikovnější žáky čekala výhra v 

podobě zážitkového programu v ZOO a zajímavých dárků od chemiků z průmyslovky. Však 

také studenti či absolventi této školy dělali soutěžícím žákům průvodce a mezi nimi jsme 

opět nalezli našeho žáka, stejného, který se objevil i na Festivalu vědy (viz školní kronika 

září 2023). Zasoutěžit si mohli dokonce i samotní pedagogové. 

 

 



 

 



Výsledky dopadly následovně: 

Žáci 9. ročníků 

Ze 76 družstev získal skvělé 9. místo tým ve složení: 

Nella Doleželová, Adam Horák (IX. C) a Sandra Bergmannová (IX. D) 

Na krásném 13. místě skončili: 

Patricia O´Malley, Veronika Anýžová (IX. A) a Matěj Skládaný (IX. B) 

 

Žáci 7. ročníků 

Ze 60 družstev dosáhli na úžasné 4. místo žáci: 

Monica Baierle, Roman Vančura (VII. C) a Anna Košacká (VII. D) 

A na hezkém 16. místě se umístil dívčí tým: 

Miriam Rekhem, Nela Palová a Dorota Vokřínková (VII. B) 

 

Všem žákům děkujeme za účast a reprezentaci školy. V ředitelně jsme jim rádi předali 

drobné odměny a přejeme jim, aby jejich zájem o biologii, přírodu trval i nadále. 

 

Paní učitelka Mgr. Hanka Hamplová nám prozradila, že dne 11. října se uskutečnila soutěž 

pro žáky 8. a 9. roníků „Přídovědný klokan“. Zúčastnilo se ho 6 žáků, psali 40minutový test 

a výsledky jsou následující: 

1. místo – Matěj Skládaný z IX. B 

2. místo – Nella Doleželová z IX. C 

3. místo – Sandra Bergamnnová z IX. D 

4. místo – Ella Skrušná z IX. A 

5. místo – Patricia O´Malley z IX. A 

6. místo - Ema Pokorná z IX.C 



Žáci třídy XI. D se vypravili se svou třídní učitelkou Mgr. Beátou Konečnou do Mahenova 

divadla na činoherní představení Leopoldstadt. 

Nejnovější hra britského dramatika židovského původu Toma Stopparda (*1937) líčí 

příběh jedné rodiny mezi lety 1899 a 1955. Je to příběh Židů, Vídně, Evropy, a především 

silného rodinného pouta, které přetrhaly teprve hrůzy holokaustu. 

 

 

 

 

 

 

~ 

Nyní předáme pomyslné pero paní učitelce PhDr. Jolaně Kubíkové, která nám poví více         

o poznávacím zájezdu pro žáky: 

Tak konečně 18. října jsme podnikli dlouho plánovaný výlet do Berlína. Bohužel počasí se 

nepředvedlo v plné kráse, pravda, mohlo být i hůře… mrholilo. Začali jsme u Památníku 

obětem holocaustu, moc zajímavý a velmi působivý objekt, který připomíná situaci, kdy za 

nacistické nadvlády „mizely“ miliony „nepohodlných“ lidí… Pak jsme vyjeli na střechu 

Reichstagu, kde sídlí jedna z komor německého parlamentu Bundestag a odkud je krásný 

výhled na hlavní město Německa. 

Poté jsme hlavní ulicí východního Berlína po třídě Unter den Linden směřovali na Muzejní 

ostrov do Nového muzea, kde se nachází nádherná sbírka ze starověkého Egypta včetně 



překrásné Nefertiti. Následovala plavba lodí po Sprévě a poté jsme berlínskou nadzemní 

železnicí - S Bahnem - směřovali do západního Berlína na ulici Kurfürstendamm, kde jsme 

se podívali do torza Pamětního kostela císaře Viléma I. Zbyla z něj kvůli 2. světové válce 

jen část západního vstupu s věží. Hned vedle byl postaven překrásný moderní kostel. 

Následovala chvíle zaslouženého osobního volna a zpět na východ na Hlavní nádraží, které 

je největší a nejmodernější nádražní budovou Evropy – chvilka volna na prohlídku a nákup 

suvenýrů. Náš autobus nás zavezl podívat se na Bernauer Strasse, kde zbyl kousek 

berlínské zdi, která 28 let rozdělovala město na východní a západní část, a kde se              

13. 8. 1961 odehrál první historický útěk přes zeď. Pak už nás čekala cesta do Tropicalu, 

kde jsme řešili rozmístění do stanů. Zasloužené teplo……dvě tropické noci a celý den plný 

zážitků a relaxace. 

 

 



 

 



 

 

 



Teď se ještě na chvilku přeneseme do sportovního světa. Před podzimními prázdninami se 

stihlo odehrát okresní kolo florbalového turnaje pro chlapce 6. a 7. ročníků v hokejové 

hale v Brně na Ponavě. 

 

 

Od florbalu se přeseneseme do basketbalového světa. Jr. NBA League je název 

sportovního projektu určeného dětem ve věku 10 až 12 let, které si vyzkouší pocit být 

aspoň na chvilku těmi nejlepšími basketbalovými hráči NBA (National Basketball 

Association). Každá zapojená škola reprezentuje jeden 

z 30 týmů NBA, který jim je přidělen na základě 

sportovního výběru hráčů, tzv. draftu. 

Projekt je ve stejné podobě formě uskutečňován po 

celém světě a organizace NBA se na něm aktivně podílí. 



Před podzimními prázninami proběhl turnaj ve Zlíně, poslední říjnový den v Uherském 

Brodě. Naši žáci zvítězili v šesti zápasech z osmi a postoupili tak do dalšího kola, kde se 

utkají s těmi nejlepšími z celé Moravy. Blahopřejeme jim a budeme držet palce. 

 

 



 

 



 

 



Dne 18. října 2023 proběhly po roce opět doplňovací volby do Školské rady, protože 

nejmladší potomek minulého vítězného kandidáta na zástupce za rodiče (zákonného 

zástupce) odešel na gymnázium. 

V měsíci září byly doplňovací volby vyhlášeny a na začátku října na webových stránkách 

školy představeni kandidáti: 

Jan Kalousek 

Bc. Michal Rašovský 

Ing. et Ing. Zdeněk Sklenář 

Mgr. Pavel Zahradníček Ph.D. 

 

Po skončení voleb byly ihned volební komisí všechny volební lístky sečteny: 

Na základě výsledku voleb do školské rady ze dne 18. 10. 2023 se stal jejím členem za 

zákonné zástupce pan Ing. et Ing. Zdeněk Sklenář, 47 let, podnikatel v oboru gastronomie, 

obec trvalého pobytu: Brno. 

Získané hlasy kandidátů: Zdeněk Sklenář 60 %, Michal Rašovský 20 %, Jan Kalousek 15 %, 

Pavel Zahradníček 5 %. 

Děkujeme všem kandidátům i voličům za účast ve volbách. A rovněž děkujeme za 

spolupráci dosavadnímu členu rady panu doc. MUDr. Lubomíru Křivanovi, Ph.D. 

 

Hned následující pondělí se celá školská rada sešla v novém složení: 

Mgr. Jana Vondráková – členka rady za pedagogy 

Mgr. Ondřej Hýsek, Ph.D. – předseda rady jmenován za zřizovatele 

Ing. et Ing. Zdeněk Sklenář – člen rady za zákonné zástupce žáků 

 

 



Některé věci patří již k našim každoročním tradicím. V říjnu to je například sbírka na Bílou 

pastelku čili na pomoc našim nevidomým či slabozrakým spoluobčanům. Díky penězům 

vybraným v rámci celostátní sbírky se bude moci vycvičit více vodících psů, pomáhat 

nacvičovat chůzi s bílou holí, pomoci zaměstnávat lidi se zrakovým postižením, vyučovat 

práci na počítači a vybavovat knihovnu digitálních dokumentů o nové přírůstky. 

Děkujeme dvojčatům Aničce a Kubovi Justanovým z VIII. B, kteří naši důvěru nezklamali 

a role dobrovolníků s bílou kasičkou se ujali na jedničku. 

 

 

O tom, kolik se vybralo na naší škole mezi zaměstnanci, potažmo mezi staršími žáky, a také 

kolik v rámci celého státu, vám povíme příště. 



V době kovidové a uzavření škol neprobíhaly cvičné poplachy, které plánuje vedení školy 

obvykle 1x ročně. V září si všichni zvykají na nový školní režim, ale říjen se zdál být dobou 

vhodnou na realizaci takového poplachu. 

Dopadlo to dobře. Po vyhlášení cvičného poplachu se veškeré žactvo a zaměstnanci rychle 

přemístili do parku na Slovanském náměstí nebo dozadu za školní dvůr dle daných pokynů. 

Nebýt pár úsměvných drobností, stihla by se celá evakuace do 3 minut. Kéž se pravý 

poplach nebude muset nikdy vyhlásit! 

 

 

 



A následující obrázky pocházejí z hodin občanské výchovy našeho pana ředitele              

Mgr. Davida Jalového. Základní výukou 1. pomoci prochází žáci v 7. ročnících na lyžařském 

výcvikovém kurzu, dále v 8. ročnících v rámci hodin biologie, ale opakování je matka 

moudrosti, tak si někteří deváťáci znovu vyzkoušeli resuscitaci dospělého člověka, dítěte 

a kojence, a to i včetně využití trenažéru automatického externího defibrilátoru. 

 

 



Mgr. et Mgr. Veronika Strašáková je jedna z našich dvou francouštinářek, která do školní 

kroniky občas přispívá. Rádi se podělíme hezkou informaci a teď už jí předáme slovo: 

Při výuce druhého cizího jazyka se nám snadno otevírají dveře do zahraničí. A vždy jsme 

rádi, když je nám taková možnost nabídnuta. Byli jsme osloveni v rámci francouzštiny 

Katedrou francouzského jazyka Pedagogické fakulty Masarykovy univerzity, zda bychom 

se chtěli zapojit do projektu spolupráce s Rennes, hlavním městem regionu Bretagne. 

Spolupráce spočívá v korespondenci se školami z tohoto města, předávání informací             

o jednotlivých městech a sdílení kulturních reálií. 

Do projektu jsme se zapojili již teď v říjnu se žákyněmi 8. ročníku. V Rennes probíhaly 

různé dílny na téma „Tout Rennes cuisine“ = „Celé město Rennes vaří“. A my jsme přispěli 

sestavením tradičního českého menu, které osmačky zpracovaly písemně a doplnily 

vlastnoručně nakreslenými obrázky. Vybrané byly pokrmy jako česnečka, vepřo knedlo 

zelo a bábovka. Následně jsme projekt nafotily a poslaly i se vzkazem do Rennes, aby se 

mohli podívat na naše tradiční česká jídla a případně si něco vyzkoušet uvařit. 

My se budeme těšit na jejich typické bretaňské recepty a doufáme, že naše francouzská 

komunikace bude jen vzkvétat. 

 



Občas se stane, že naši školu navštíví bývalí žáci, kteří už studují na střední škole, 

gymnáziu anebo se vyučují nějakému užitečnému řemeslu. Vždycky máme radost, když se 

objeví a poví, jak se mají, co prožívají, co plánují nebo co by si přáli. Vysokoškoláci se 

stavují už méně, ale aby přišel někdo, kdo už řadu let pracuje a jeho vlastní děti jsou 

školou povinné, to se stává jen zřídkakdy. Přesto se to v říjnu stalo a tito bývalí žáci si 

v doprovodu pana ředitele prošli školu, usedli do „své“ třídy, vzpomínali na zážitky, smáli 

se, a najednou připomínali ty náctileté rozverné kluky a dívky. Inu, dětství máme jen jedno, 

a pokud ho prožijeme díky svým rodičům, prarodičům, jiným příbuzným, pěstounům, 

učitelům a vychovatelům dobře a hezky, není divu, že se člověk při vzpomínání dojímá… 

 

~ 

Práce s lidmi je náročná a namáhavá. To by vám pověděl každý, kdo s nimi každodenně 

pracuje. Co člověk, to jiný názor, to jiná představa. Nejtěžší to mají ti, kteří mají za lidi 

zodpovědnost a veškeré žádosti, stížnosti a leckdy i nadávky po nich musí stéci. Ne vždy 

lze všem vyhovět. Vždycky bude někdo nespokojený. A tak je to ve všech pracovních 

sférách a odvětvích, od nemocnic přes školy až po politiku, prostě všude. 

Pokud se někdo snaží rozvíjet dobré vztahy na pracovišti, velké díky za to. Zaměstnanci 

naší školy mají občas možnost vylepšovat vztahy i mimo své pravidelné pracoviště. Jednou 

z takových dobrovolných možností byl říjnový víkend strávený v Jeseníkách, kterého se 

zúčastnila asi třetina zaměstnanců. Chodit po horách sám, v úzké či širší skupince, anebo 

to průběžně měnit. Být v tichu, či diskutovat. Prožívat krásy podzimní přírody ze země či 

z lanovky. I takové okamžiky dokáží lidi stmelovat. 

Člověk si uvědomí, že je každý z nás originální a jedinečný, že jsme každý z jiného těsta 

jinak propečený. Že máme každý své vklady, hřivny, vlastnosti dané už při samotném vzniku 

našeho života, i dané výchovou. Že můžeme být každý pro někoho na světě požehnáním. 

Občasné neshody a rozdílné mezilidské názory jsou přirozené, ale nejhezčí na všem je, 

když se vždycky dokážeme na tom světě nějak porovnat, jak se zpívá ve známé písničce. 



 

 

Říjen máme za námi a v čase „vydání“ školní kroniky jsme vkročili do listopadu. Milí čtenáři, 

přejeme vám hezký barevný podzim.                                                          

                    Váš Slovaňák 


